
 

 
 
 
 
 
 

 

 
    
 

 

  

  

 

     

 

 

  

       
         
            

     
 
 

       
 

     
     

         
       

     
  

      
 

        
    

     
 

  
 

     
 

       
 

     
 

      

 
       
        

 
          

      

 

   

 
  

 

  

      

 

 

 

 

 

 

 

 

 

SLAGELSE 
KOMMUNE 

Center for Miljø, Plan og 
Teknik 

Natur 

Dahlsvej 3 

4220 Korsør 
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Tlf. 58 57 36 00 

teknik@slagelse.dk 

www.slagelse.dk 

Referat fra møde i Naturforum 8. december 2021 

Bemærk: Referatet er revideret i forhold til det tidligere fremsendte af 14. 
december, idet det under pkt. 9 er præciseret, at det er de centrale dele af 

21. december 2021 
Smålandshavet, der er udpeget som Fuglebeskyttelsesområde. 

Sagsid: 18-001858K 

Mødet blev afholdt på Dahlsvej 3, 4220 Korsør kl. 17-19.30 Kie Knudsen 

Direkte tlf. 23 99 24 42 

Tilstede: Knud Vincents (Miljø- Plan- og Landdistriktsudvalget), Ib Larsen 

(Danmarks Naturfredningsforening), Lise Andersen (Bevaringsforeningen), 
Hans Skotte Møller (Dansk Ornitologisk Forening), Bjarne Hansen (Gefion), 
Ole Petersen (Jagtforeningernes Kommunale Fællesråd), Morten Kantsø 

(Sportsfiskerne), Gert Jørgensen (Friluftsrådet), Michael Neergaard (Dansk 

Skovforening). 
Fra forvaltningen: Knud Larsen, Bo Gabe og Kie Knudsen. 

Afbud: Anne Bjergvang, Steen Olsen, Pernille Frandsen, Jørgen Grüner, 
(Miljø- Plan- og Landdistriktsudvalget) Jørgen Sandby Nielsen (Naturstyrel-
sen) og Flemming Kortsen (Miljø, Plan og Teknik). 

Referent: Kie Knudsen 

1. Valg af ordstyrer: Bo Gabe. 

2. Bemærkninger til sidste referat: Ingen bemærkninger. 

3. Bemærkninger til dagsordenen: Ingen bemærkninger. 

4. Bemærkninger fra medlemmer til formål: 

Bjarne Hansen: Det er gået bedre end forventet med projekterne. 
Det har fungeret godt. Forummet har sin berettigelse. 

Ib Larsen: Enig med Bjarne, forvaltningen er meget lydhør. Vi har en 

fornuftig snak indbyrdes. Det er godt. 

https://17-19.30
www.slagelse.dk
mailto:teknik@slagelse.dk


 

 
          

  
         

    
 

         
 

          
 

 
       

     
 

       
 

          
         

      
 

        
          

         
 

      
    

 
        

         
      

 
         

  
 

          
           

    
 

            
      

 
       

      

 
    

SLAGELSE 
KOMMUNE Hans Skotte Møller: Positiv oplevelse at være med. Vi har fået en dia-

log indbyrdes. Side2/7 

Ole Petersen: Det har været en positiv oplevelse. Der har været 
mange interessante ting. 

Bo Gabe: Kan der være andre der skal inddrages? 

Ole Petersen: Biavlerne vil gerne inddrages. Ved ikke om de har sin 

berettigelse. 

Knud Larsen: Biavlerne har henvendt sig. De har fået at vide at de 

skal sende en ansøgning. 

Bjarne Hansen: Hvordan vurderer man naturforums berettigelse? 

Knud Vincents: Vi vil jo gerne køre nogle af disse ting videre. Vi får 

en forståelse for at man eventuelt er uenige, men tilsammen kan det 
flytte en stor fælles mængde. 

Bjarne Hansen: Mange mennesker har kendskab til forummet. Man 

bruger det lokalt til at udbrede budskaber. Det er det hele værd for 

forummet. Især hvis man i udvalget kan bruge forummet. 

Knud Vincents: Der er gode synergier i forummet. Det giver mulighed 
for bedre løsninger. 

Ole Petersen: Der kan være andre underorganisationer, der kunne 

være interesseret. Vi er et debatforum. De skal vel alle have lov at 
komme til orde? Hvor mange må vi blive? 

Lise Andersen: Behøver man at have fast sæde? Kan man invitere ind 
fra gang til gang? 

Bo Gabe: Du har fat i noget. Det kunne være emneorienteret. Man 

tager det ad hoc. Vi vil gerne høre input fra så mange som muligt, 
som har aktuel viden. 

Ole: I forhold til RGS Nordic, Der kan være mennesker der har viden 

om fiskeri og som er værd at lytte til. 

Knud Larsen: er der nogen der har kommentarer til at forummet ar-
rangerer af forskellige interesse organisationer? Er dette værd at vi-
dereføre? 

Bjarne: Det har været fint. 



 

 
      

    
 

       
      
   

 
      

       
         

         
 

 
          
          

     
 

          
         
        

 
         

         
       

      
          

 
       

         
 

       
       

 
 

     
         

 
        

          
 

 
       

 
 

SLAGELSE 
KOMMUNE Ole Petersen: Vi har haft mulighed for at komme med vores bemærk-

ninger til forskellige emner. Side3/7 

Michael Neergaard: Der er vel en ret høj grad af sagsbehandling. Man 

viser sager frem. I hvilken udstrækning bruger embedsværket forum-
met? 

Knud Larsen: Det er i naturforum I har lejlighed til at komme med 
kommentarer eller bemærkninger. Når forvaltningen formulerer en 

politisk indstilling, så bliver foreningernes input brugt. F.eks i forbin-
delse med sagen om adgang til Lejodde. Derudover er der meget ori-
entering og diskussion. 

Bo Gabe: Fora skal bruges til en bred orientering til organisationer. Vi 
har et håb om at I breder dette ud i offentligheden. Der er mange ka-
naler. I har en vigtig funktion. 

Ib Larsen: Der er en gensidighed. Dels tager vi den tilbage til vores 

lokalafdeling. De ting der bliver taget op, bliver der taget højde for i 
forvaltningen. Vi skal have en fornuftig snak om tingene. 

Bjarne Hansen: Vi skal tage aktiv del i den bredde borgerskare. Nu 

har vi fået en orientering i naturforum. Dette bliver formidlet videre i 
baglandet. Nu har vi senest være med til planter og insekthoteller. 
Det Bo nævner som sparring mellem forvaltning og forummet, er 

ikke helt tosset. Det store er jo, at man bringer et budskab ud. 

Michael Neergaard: Mangler vi nogen? Hvor lille en niche skal have 

ordlyd? Alle hér er beskytter og benytter af natur. 

Ole Petersen: Friluftsrådet, er en paraplyorganisation. Vi diskuterer 

også vand. Sportsfiskerne er eneste interesse organisation. Bier-
hvervsfiskerne/kystfiskere? 

Morten Kantsø: Jeg mener stadig det er vigtigt med gensidig infor-
mation. For eksempel hvad er der så sket siden sidst? 

Bo Gabe: Vi tilstræber en offentlighed i forvaltningen. Man skal have 

respekt for, at hvis der kommer for mange deltagere, kan det blive et 
orienteringsforum. 

Ib Larsen: det bliver håbløst med 20 deltagere. Forummet har en for-
nuftig størrelse. 



 

         
   

      
             

 
     

        
            

         
         

        
          

        
           

       
        
            

 
           

       
 

           
  

 
          

     
 

       
 

     
      

        
 

       
       

    
        
     

 
        

        
 

        
  

 
        

 

SLAGELSE 
KOMMUNE 

Bo Gabe: Forummet har en passende størrelse. Man kan invitere eks-
terne ind ved behov. 
Michael Neergaard: Vi er vel svage på havmiljø. 
Bo Gabe: Kommunen har ikke så meget at skule have sagt på havet. 

Side4/7 

5. Råger og skarver i Smørhullet. 

Knud Larsen: Ridser sagen op. Der var kommet mange klager. Råger 

og skarver. Der var på det første møde konsensus om at man måtte 

leve med det. Efterfølgende flyttede skarverne, som kom tættere på 

beboere. Vi orienterede på mødet den 19. maj 2021 om at vi ville 

fælde redetræer i den lovlige periode. Det handler primært om sitka-
graner i dårlig forfatning. Der skulle fældes de primære redetræer. Vi 
har en forventning om, at forstyrrelse afholder fuglene fra at bygge 

rede helt tæt på stien. Hvis de alligevel gør, så har vi en ny situation. 
Der bliver efter fældning genplantet med eg og andre hjemmehø-
rende træer. Sitkagraner bliver liggende. Træer har haft en læ-gi-
vende effekt. Når skur til dyrene er etableret, bliver træerne fældet. 

Lise Andersen: Ved vi hvad man gør andre steder? Vi kan jo ikke 

fælde alle træer. Vi kan ikke styre fuglene. 

Hans Skotte Møller: Man flytter bare fuglene. Er bevoksningen ikke i 
dårlig forfatning? 

Ib Larsen: Det er altid en vanskelig sag. Råger de larmer. Det er et 
problem for det dukker op igen. 

Bjarne Hansen: Man vænner sig til rågerne 

6. Musholmparken ønsker ny sti. 
Bjarne Hansen: Stien ønskes placeret ved det vigtigste yngleområde 
for agerhøns. Beboerne i Musholmparken har drøftet nyt stisystem. 

Knud Larsen: Forvaltningen har ikke fået nogen henvendelser. Dette 
scenarie blev bortvalgt da vi diskuterede sagen i naturforum. Natur-
beskyttelsesloven: offentligheden har adgang til strandeng. Kommu-
nen kan ikke, med hjemmel i Naturbeskyttelsesloven pålægge dig at 
sikre adgang af den vej. 

Ib Larsen: Det er okay at det er besværligt at komme ned på Le-
jodde. Det er byggeriet (på Musholm) som er problemet. 

Knud Larsen: Der er ikke kommet nogen klager det sidste halve års 

tid. 

Ole Petersen: Kan Bjarne risikerer at blive løbet over ende? 



 

        
 

        
            

          
              

 
       

         
  

 
     

  
 

     
 

       
       

 
          

    
 

      
  

 
      

        
         

    
 

           
 

 
        

 
           
  

 
           

       
 

      
 

         
            

SLAGELSE 
KOMMUNE 

Hans Skotte Møller: Hvem er det der går der? 

Bjarne Hansen: vi fotograferer biler og sender det til politiet. Der bli- Side5/7 

ver givet en bøde på 1500 kr. Det er primært gående fra Musholm 

parken som ikke vil accepterer forbuddet. John Dyrby går ikke ind for 

en sti. Det skal være som det er nu. Lad os se tiden an. 

7. Status for 100.000 kr. (se slide): 

Hans Skotte Møller: Bedste insekthoteller er vel dødt ved. Kan vi ikke 

finde noget bedre? 

Knud Larsen: Beslutningen var at bruge et større beløb på insektho-
teller. 

Ib Larsen: Jeg kan godt følge Hans. 

Michael Neergaard: Det er jo ikke insekthoteller der gør forskellen. 
Det er informationen om insekthoteller, som det handler om. 

Lise Andersen: Det handler om at komme ud til borgerne. Pr for Dan-
marks vildeste kommune. 

Hans Skotte Møller: Det er vigtigt at det kobles sammen med vejled-
ningskampagner og god presse. 

Knud Larsen: Vi var i gang med planlægningen af udlevering af blom-
sterfrøene, som skal ske på biblioteker, måske sammen med insekt-
hoteller. Der er forskellige typer af insekthoteller, nogle er dokumen-
terede at de fungerer. 

Bo Gabe: Tolker jeg det forkert, at 60.000 kr. er meget at bruge på 

insekthoteller? 

Hans Skotte Møller: Hvis vi nu sætter beløbet ned til 30.000 kr? 

Morten Kantsø: Det kan jo blive en stor succes. Jeg tror de bliver af-
hentet. 

Ib Larsen: De bliver da afhentet. Vi kan muligvis bede folk om at 
sende billeder tilbage med dokumentation for effekt? 

Knud Larsen: Der er truffet beslutning om beløbsstørrelse tidligere. 

Gert Jørgensen: Uanset hvad man bruger penge på, er der nogen 

som har en holdning. Hvad skal vi ellers købe? Hvis vi ikke vil have 



 

      
 

 
      

 
    

 
        

      
 

     
        

     

        
        

    
     

 
    

           
 

            
   

 
        

 
        

     

 
       

      
          

         
     

 
    

 
       

          
          
     

       
         

  
 

         
 

SLAGELSE 
KOMMUNE 

insekthoteller, hvad skal vi så have? Hvad kan ellers give signal-
værdi? 

Beslutning: Vi holder fast i bestilling. 
Side6/7 

Knud Larsen: Planteudlevering: Det var et god arrangement. 

Ole Petersen: Det var også i radioavisen. Der er lavet god presse-
dækning. Det var fedt. 

8. Orientering fra forvaltningen. (Se slide) 
Life Semi-aquatic: Projektet bliver gennemført. Der resterer to lokali-
teter. Der skete noget meget hurtigt. 

Natura 2000-planer er forsinkede fra Miljøstyrelsen. Vi forventer dem 

ret snart. De bliver præsenteret i forummet. Vi laver derefter et ud-
kast til handleplanen. 
Naturkvalitetsplan: den skal udarbejdes og arbejdet er påbegyndt. 

9. Orientering fra medlemmer: 
Bjarne Hansen: De øer der er lavet i Lejsø er lavet rigtig flot. 

Hans Skotte Møller: De centrale dele af Smålandshavet er fra den 1. 
december udpeget som EU-Fuglebeskyttelsesområde 

Ib Larsen: Er der sat noget i gang i forhold til PFOS i Korsør Nor? 

Knud Vincents: der bliver lavet nogle boringer som skal forhindre 
spredning af PFOS i noret. 

Morten Kantsø: Kunne kommunen ikke give en orientering vedrø-
rende PFOS på næste møde? 

Der har været udslip af regnbueørreder. Det er ikke så godt for hav-
ørreder. Regnbueørredhanner er sluppet ud. Håber ikke det giver 

problemer for havørreder. 

Michael Neergaard: Spørgsmål til cykelsti. 

Bo Gabe: Vi har ansat en medarbejdet til stiplanlægning. Til at un-
derstøtte de her interesser. Der blev sat mange penge af til formålet. 
Men nu er pengene væk, vi vil dog gerne beholde medarbejderen, 
som også arbejder med adgang i forhold til naturbeskyttelsesloven. 
Medarbejderen er tovholder til stiplanlægning. Nu må vi se hvad det 
nye byråd byder ind med. Det skal være til gavn og glæde for bor-
gerne. 

Gert Jørgensen: Øst for Korsør nor er en sti fjernet. 



 

            
           

 
         

       
       

        
          

        
 

          
        

     
 

          
       

 
             

      
 

       
      

     
     

     
 

      
    

  
  

         
          

       
         

      
 

       
      

 
           

  
 

          
     

 
      

     

SLAGELSE 
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Bo: vi prioriterer sagerne om adgang. Er det en vigtig sti? Hvis der er 

tale om en nedlagt sti. Er der mange der ønsker stien? 

Side7/7 

Ole Petersen: I forhold til RGS Nordic, hvor længe løber en vandind-
vindings tilladelse. Kan de indhente procesvand andre steder? 
Knud Vincents: Det er et stort spørgsmål, hvor skal vi trække grund-
vand fremadrettet generelt? Hvis vi havde sagt at vi ikke kan tillade 

en indvinding, kan man blive erstatningspligtig, fordi RGS Nordic har 

bundet deres forretning op på, at de kan hente den mængde vand. 

Kan man bruge vand fra spildevandsanlæg? Man må ikke flytte på 

vandområderenes udledning. Hvilket er ærgerligt, for her kunne man 

bruge spildevand andre steder fra. 

Bo Gabe: RGS Nordic vil gerne bruge spildevand andre steder fra. 
Prioriteringen er drikkevand er før vand til industriel anvendelse. 

Hans Skotte Møller: Der er en nyhed om, at 35 ha. bliver til natur. 
Ønsker en status for kystbeskyttelsesprojekter. 

Knud Vincents: Der er mest tale om småarealer, som bliver udtaget 
fra dyrkning og som skal omdannes til natur. 
Højvandssikring: Man arbejder på sluseløsning ved Slagternæse og 
sideløbende med et alternativt projekt i Skælskør bymidte, så der kø-
rer to projekter sideløbende. 

Michael Neergaard: Der er bedre adgang til begravelser i skoven. Det 
skal drøftes politisk. 

10. Eventuelt: 
Ole Petersen: Kystsikring. En fjordkommune bygger stenrev. Er det 
noget man kan koble ind? kan man bringe det ind i vores planlæg-
ning? Odderpassager: hvordan står det til med odderen? Gudum Å 
har haft oddere. Er der lavet passager til Odder ved Gudum Å? 

Ønsker status på Stigsnæs motorsport. 

Knud Vincents: Der arbejdes jo stadig på ejerskab til Stigsnæs havn. 
Ørsted er stadig ejer. 

Ib Larsen: Der er afsat penge til stenrev, i en pulje, kunne man søge 

den? 

Hans Skotte Møller: Oddere er dygtige svømmere, og de er flere ste-
der omkring Slagelse Kommune. 

Knud Larsen: Vi undersøger status for oddere med nabokommuner. 
Vi vender tilbage, med en orientering. 


